

EHRENVORLESUNGEN DER ÖGDV

Die Ehrenvorlesungen der ÖGDV

Das Vorschlagsrecht zur Auswahl eines Redners für eine Ehrenvorlesung steht jedem ordentlichen Mitglied der ÖGDV zu; Vorschläge müssen ein Jahr vor der nächsten Jahrestagung beim Vorstand der Gesellschaft eingebracht werden. Die Auswahl erfolgt durch den jeweiligen Präsidenten der Gesellschaft in Abstimmung mit dem wissenschaftlichen Komitee.

Ferdinand von Hebra Vorlesung

Die Ferdinand von HEBRA-Vorlesung wird jährlich im Rahmen der Jahrestagung der ÖGDV gehalten. Durch diese Vorlesung soll das Gesamtwerk des Eingeladenen gewürdigt werden; dieser hat durch seine wissenschaftliche Arbeit wesentliche Beiträge zur weiteren Entwicklung des Faches Dermatologie und/oder Venereologie geleistet und dadurch das Bild der Dermatologie und Venereologie und deren verwandten Fächer nachhaltig beeinflusst. Weiters hat der Eingeladene durch seine Lehrtätigkeit und durch die Heranbildung dermatologischer Forscher zum Weiterbestehen dermatologischer Exzellenz beigetragen. Der Lecturer erhält im Anschluss an seine Vorlesung eine Urkunde und die HEBRA-Medaille in Bronze auf Holzgrund überreicht.



Honorary lectures of the ÖGDV

Every full member of the ÖGDV has the right to propose a speaker for an honorary lecture; proposals must be submitted to the Society's Executive Board one year before the next annual meeting. The selection is made by the respective President of the Society in consultation with the Scientific Committee.

Ferdinand von Hebra Lecture

The aim of the Ferdinand von HEBRA Lecture is to honor the complete works of the invited person, who has made significant contributions to the further development of the field of dermatology and/or venereology through their scientific work and has thus had a lasting influence on the image of dermatology and venereology and their related disciplines. Furthermore, through their teaching activities and the training of dermatological researchers, the invited speaker has contributed to the continued existence of dermatological excellence. Following their lecture, the speaker receives a certificate and the HEBRA medal in bronze on a wooden base.

Ferdinand von Hebra- Lecturer

2024 Hervé Bachelez (Paris, FR)
2023 Rachael Clark A. (Boston, US)
2022 Thomas Schwarz (Kiel, DE)
2021 John McGrath (London, GB)
2020 Tilo Biedermann (München, DE)
2019 Lars E. French (München, DE)
2018 Aimee S. Payne (Philadelphia, US)
2017 Georg Stingl (Wien, AT)
2016 Martin Röcken (Tübingen, DE)
2015 Gerold Schuler (Erlangen, DE)
2014 Jean Lynn Bologna (New Haven, US)
2013 Johannes Ring (München, DE)
2012 Thomas Ruzicka (München, DE)
2011 Hugo Partsch (Wien, AT)
2010 Richard D. Granstein (New York, US)

2009 Herbert Hönigsmann (Wien, AT)
2008 Helmut Kerl (Graz, AT)
2007 Peter Fritsch (Innsbruck, AT)
2006 Roland Kaufmann (Frankfurt, DE)
2005 Gerd Plewig (München, DE)
2004 Stephen Katz (Bethesda, US)
2003 Andrew Y. Finlay (Cardiff, GB)
2002 Klaus Wolff (Wien, AT)
2001 Rudolf Happle (Marburg, DE)
2000 Günter Burg (Zürich, CH)
1999 Jean-Paul Ortonne (Nizza, FR)
1997 Ruggero Caputo (Milano, IT)
1996 Wolfram Sterry (Berlin, DE)
1995 Thomas J. Lawley (Atlanta, US)
1994 Enno Christophers (Kiel, DE)

Joseph Plenck Vorlesung

Die Joseph PLENCK-Vorlesung wird jährlich im Rahmen der Jahrestagung der ÖGDV gehalten. Durch diese Vorlesung wird das wissenschaftliche Werk des Eingeladenen gewürdigt; dieser hat durch seine wissenschaftliche Arbeit wesentliche Beiträge für das bessere Verständnis der Funktion des Hautorgans geleistet und zur Weiterentwicklung der dermatologischen und/oder venerologischen Forschung beigetragen. Der Lecturer erhält im Anschluss an seine Vorlesung eine Urkunde und die PLENCK-Medaille in Bronze mit Gravur überreicht.



Joseph Plenck Lecture

The Joseph PLENCK Lecture is intended to honor the scientific work of the invited speaker, whose. This scientific work has made enabled the speaker to make significant contributions to a betterimproving our understanding of the function of the skin as an organ and contributed to the further development of dermatological and/ or venereological research. Following the lecture, the speaker receives a certificate and the engraved PLENCK medal in bronze.

Joseph Plenck Lecturer

- 2024 Lorenzo Cerroni (Graz, AT)
- 2023 Matthias Schmuth (Innsbruck, AT)
- 2022 Dedee Murrell (Sydney, AU)
- 2021 Hans Peter Soyer (Brisbane, AU)
- 2020 Detlev Zillikens (Lübeck, DE)
- 2019 Michael Hertl (Marburg, DE)
- 2018 Boris C. Bastian (San Francisco, US)
- 2017 Angela Christiano (New York, US)
- 2016 Alexander Enk (Heidelberg, DE)
- 2015 Roderick James Hay (London, GB)
- 2014 Frank C. Powell (Dublin, IE)
- 2013 Michael Landthaler (Regensburg, DE)
- 2012 Peter M. Elias (San Francisco, US)
- 2011 Thomas Luger (Münster, DE)
- 2010 Annamari Ranki (Helsinki, FI)
- 2009 Leena Bruckner-Tuderman (Freiburg, DE)

- 2008 Meenhard Herlyn MD (Philadelphia, US)
- 2007 Martin C. Mihm, Jr. (Boston, US)
- 2006 Peter C.M. van de Kerkhof (Nijmegen, NL)
- 2005 Karl Holubar (Wien, AT)
- 2004 Dietrich Kraft (Wien, AT)
- 2003 Johannes Ring (München, DE)
- 2002 Robin Marks (Melbourne, AU)
- 2001 Karin Scharffetter-Kochanek (Köln, DE)
- 2000 Wright Caughman (Atlanta, US)
- 1999 Beate Maria Henz (Berlin, DE)
- 1998 Ervin Epstein jr. (San Franzisco, US)
- 1997 Jouni Uitto (Philadelphia, US)
- 1996 Barbara A. Gilchrest (Boston, US)
- 1995 Robert L. Modlin (Los Angeles, US)
- 1994 Paul Bergstresser (Dallas, US)

Klaus Wolff Vorlesung

Durch diese Vorlesung soll das wissenschaftliche, pädagogische, ärztliche und soziale Werk des Eingeladenen gewürdigt werden. Dieser hat durch sein Engagement als Wissenschaftler, Arzt und Lehrer wesentlich für die Weiterentwicklung des Faches und dessen Stellung in der nationalen und internationalen medizinischen Gemeinschaft beigetragen. Der Lecturer erhält im Anschluss an seine Vorlesung eine Urkunde und die KLAUS WOLFF-Medaille in Bronze mit Gravur überreicht.



Klaus Wolff Lecture

The Klaus Wolff Lecture is intended to honor the scientific, educational, medical and socialsocial work of the invited speaker. Through their commitment as a scientist, doctor, and teach- erteacher, they have has made a significant contributions to the further development of the discipline and its position in the national and international medical community. The lecturer receives a certificate and the engraved KLAUS WOLFF bronze medal after their lecture.

Klaus Wolff Lecturer

- 2024 Klemens Rappersberger (Wien, AT)
- 2023 Rudolf Stadler (Minden, DE)
- 2022 Gerold Schuler (Erlangen, DE)

- 2021 Thomas Luger (Münster, DE)
- 2020 Nikolaus Romani (Innsbruck, AT)
- 2019 Thomas Schwarz (Kiel, DE)

Clemens von Pirquet Vorlesung

Diese Vorlesung wurde 2024 neu zu Ehren des österreichischen Kinderarztes Clemens von Pirquet eingerichtet, dessen bahnbrechende Erkenntnisse den Grundstein für das heutige Verständnis von allergischen Reaktionen legten. Der Lecturer erhält im Anschluss an die Vorlesung eine Urkunde überreicht.

Lecturer: 2024 Stefan Wöhrl (Wien, AT)



Clemens von Pirquet Lecture

This lecture was newly established in 2024 in honor of the Austrian pediatrician Clemens von Pirquet, whose groundbreaking research laid the foundation for today's current understanding of allergic reactions. The lecturer receives a certificate after the lecture.

Leading Figures in Austrian Dermatology and Venereology

Diese Vorlesung wurde ebenso 2024 neu eingerichtet und wird im Rahmen der Jahrestagung an jeweils eine herausragende Persönlichkeit der österreichischen Dermatologie vergeben. Der Lecturer erhält im Anschluss an seine Vorlesung eine Urkunde überreicht.

Lecturer: 2024 Norbert Sepp (Linz, AT)



Leading Figures in Austrian Dermatology and Venereology

This lecture was also newly established in 2024 and is awarded to an outstanding personality working in Austrian dermatology at the annual conference. The lecturer receives a certificate after their lecture.

Goldmedaille der ÖGDV

Die ÖGDV stiftet eine „GOLDMEDAILLE“, welche sowohl an Mitglieder als auch an Nichtmitglieder der Gesellschaft verliehen werden kann. Die GOLDMEDAILLE soll an Personen verliehen werden, welche sich durch hervorragende wissenschaftliche oder praktische Leistungen auf dem Gebiet der Dermatologie oder Venerologie ausgezeichnet haben. Diese Medaille kann ebenfalls verliehen werden an Personen, welche sich besonders um unsere Gesellschaft verdient gemacht haben. Die Medaille zierte auf der Vorderseite ein Stich des alten Allgemeinen Krankenhauses in Wien als dem Gründungs-ort der Gesellschaft; darunter ist die Jahreszahl der Gründung „1890“ (durch Moriz Kaposi) und der Schriftzug „Societas Austriacae Dermatol. et Venerol.“ angeführt. Auf der Hinterseite scheint der Name des Geehrten auf und darunter die Bezeichnung mit Tradition „Signum laudis“.

Für die genauen Statuten der Verleihung siehe: <https://www.oegdv.at/web2/index.php/preise-stipendien-auszeichnungen/goldmedaille-der-oegdv>

ÖGDV Gold Medal

The ÖGDV awards a “GOLD MEDAL” which can be awarded to both members and non-members of the society. The GOLD MEDAL is awarded to people who have distinguished themselves through their outstanding scientific or practical achievements in the fields of dermatology or venereology. This medal can also be awarded to people who have made a particular contribution to our society. The medal shows is engraved with an engraving image of the old General Hospital in Vienna, the placesite of the society's foundation; below it is the year of foundation “1890” (by Moriz Kaposi) and “1890” appears below this along with the inscription “Societas Austriacae Dermatol. et Venerol.”. On the back, the name of the honoree appears, is shown on the back of the medal and below it this is an inscription with the traditional “Signum laudis”.

For the exact statutes of the award, see: <https://www.oegdv.at/web2/index.php/preise-stipendien-auszeichnungen/goldmedaille-der-oegdv>

Verleihungen / Awards

2024 Helmut Kerl, AT
 2022 Helmut Hintner, AT
 2020 Herbert Hönigsmann, AT
 2018 Peter Fritsch, AT
 2016 Otto Braun-Falco, DE
 2013 Stephen Katz, US

2010 Karl Holubar, AT
 2008 Anton Luger, AT
 2005 Ernst Beutner, US
 2003 Klaus Wolff, AT
 2000 Eleazar J. Feuermann, IL
 1999 Stefania Jablonska, PL



<https://doi.org/10.61783/oegdv10530>